
PROTOKÓŁ NR XII/2025 
z dwunastej sesji Rady Gminy Świdnica 

w dniu 14 maja 2025 r. 
 
W dniu 14 maja 2025 r. w Gminnym Ośrodku Kultury w Świdnicy przy ul. Ogrodowej 

nr 37 odbyła się dwunasta sesja Rady Gminy Świdnica. Obrady rozpoczęto 14 maja 2025 r. o 
godz. 16:00, a zakończono o godz. 16:20 tego samego dnia. 
Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski otworzył dwunastą sesję Rady 
Gminy Świdnica. Przywitał wszystkich przybyłych na sesję radnych, sołtysów, pracowników 
urzędu oraz mieszkańców. 
Przewodniczący Rady Gminy Świdnica poinformował, że obrady sesji są transmitowane 
i utrwalane za pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. Ponadto nagranie będzie 
udostępnione w Biuletynie Informacji Publicznej i na stronie internetowej Urzędu Gminy. 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził qworum zdolne do podejmowania uchwał.  
W posiedzeniu wzięło udział 13 członków. Obecni: 

1. Danuta Janek 
2. Krystyna Kołłątaj 
3. Izabela Kuchta 
4. Maria Łysiak 
5. Tomasz Marczewski 
6.  Wioletta Mazuro 
7. Adrian Miarka 
8. Barbara Rogozińska-Klocek 
9. Adam Szreder 
10. Zofia Śmiejan 
11. Rafał Trafała 
12. Błażej Woźniak 
13. Żaneta Ziemiańska 

Ad 2. Przedstawienie porządku obrad sesji. 

Przewodniczący Rady Gminy Tomasz Marczewski poinformował, że porządek obrad został 
przedstawiony radnym. Zapytał, czy ktoś z radnych wnosi uwagi do porządku obrad. Nikt  
z obecnych nie zgłosił uwag.  
Przewodniczący zawnioskował o zmianę porządku obrad poprzez dodanie punktu 11 w 
brzmieniu:„ Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla Powiatu 
Zielonogórskiego” (druk 85) i zarządził głosowanie w tej sprawie. 
 
Głosowano w sprawie: 
rozszerzenia porządku obrad poprzez dodanie po punkcie 10 pkt 11 o treści "Podjęcie 
uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla Powiatu Zielonogórskiego". .  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 
 
Porządek po zmianach przedstawiał się następująco: 



1. Otwarcie sesji. 
2. Przedstawienie porządku obrad sesji. 
3. Sprawozdanie Wójta o jego pracach w okresie międzysesyjnym.  
4. Informacje Przewodniczącego Rady o działaniach podejmowanych w okresie 

międzysesyjnym. 
5. Wolne wnioski i informacje.  
6. Interpelacje i zapytania radnych.  
7. Podjęcie uchwały w sprawie zmian do budżetu Gminy Świdnica na 2025 rok. (druk 81) 
8. Podjęcie uchwały w sprawie zmian do Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Świdnica 

na lata 2025-2038 (druk 82) 
9. Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy drodze wewnętrznej położonej w miejscowości 

Słone, gmina Świdnica. (druk 83) 
10. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji.  (druk 84) 
11. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla Powiatu  

Zielonogórskiego (druk 85) 
12. Zamknięcie obrad. 
 
 
Ad 3. Sprawozdanie Wójta o jego pracach w okresie międzysesyjnym.  
 
25 kwietnia odbyła się prezentacja pięciu nowych autobusów, które zostały zakupione  
w ramach otrzymanego dofinansowania z Krajowego Planu Odbudowy. Wysokość 
dofinansowania to kwota ponad 20 milionów złotych. Całość projektu to 32 miliony i w sumie 
Zielonogórski Związek Powiatowo-Gminny zakupił 20 autobusów 
 
28 kwietnia w Krajowym Ośrodku Wsparcia Rolnictwa w Gorzowie Wielkopolskim podpisała 
umowę na dofinansowanie remontu zboru w Letnicy. Kwota otrzymanego dofinansowania to 
200 tysięcy złotych. 

29 kwietnia odbyły się Wojewódzkie Obchody Międzynarodowego Dnia Ochrony Zabytków. 
Gmina Świdnica na tych obchodach otrzymała wyróżnienie od Wojewódzkiej Konserwator za 
rewaloryzację dawnego parku przypałacowego w Świdnicy wraz z otworzeniem ścieżek. 

6 kwietnia odbyła się uroczystość 100- kobiet w policji. 

8 kwietnia zwołane zostało Walne Zgromadzenie Wspólników KZN Lubuskie Trójmiasto  
w celu zmiany umowy spółki. Do zmiany nie doszło ze względu na to, że wymagane jest tam 
wspólne stanowisko wszystkich wspólników, a KZN wstrzymał się od głosu. Został odwołany 
prezes, który był obecnie Prezesem Spółki KZN Lubuskie Trójmiasto pan Andrzej Szablewski. 
Wyznaczono w tej chwili dwóch reprezentantów Rady Nadzorczej do sprawowania funkcji 
zarządcy. 

8 maja uczestniczyła w uroczystości 40-lecia istnienia Muzeum Wojskowego w Drzonowie. 

8 maja uczestniczyła w Powiatowych Obchodach Dnia Strażaka w Sulechowie. 

12 maja odbyło się Posiedzenie Członków Lubuskiego Trójmiasta. 

13 maja spotkała się z Posłem Tomczyszynem w sprawie ważnych dla gminy Świdnica zadań, 
m.in. obecnie trwającego remontu zboru. 



14 maja spotkała się z Wicemarszałkiem Województwa Lubuskiego Grzegorzem Potęgą  
w sprawie pozyskania środków finansowych na budowę boiska sportowego przy Zespole 
Szkolno-Przedszkolnym w Świdnicy. Dofinansowanie Zarząd zaakceptował, a teraz będzie 
złożony kolejny wniosek o kolejną część tego dofinansowania. Z Zarządu Województwa 
Lubuskiego dofinansowanie wynosi 30%, o kolejne 30% będziemy aplikować do Ministerstwa 
Sportu, a 40% będzie wkładem własnym gminy.  

Ad 4. Informacje Przewodniczącego Rady o działaniach podejmowanych w okresie 
międzysesyjnym. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski poinformował, że wszelkie 
działania podejmowane przez niego w tym okresie związane były z bieżącą działalnością Rady 
i biura rady.  
 
 
Ad 5. Wolne wnioski i informacje.  
 
Mieszkaniec Świdnicy - Dostałem zawiadomienie o opłatach za śmieci. Jest informacja, że 
wpłatę można dokonywać w kasie ZUK-u albo na konto. Jak płacę wszystko u sołtysa to 
prawidłowo robię, tak? W gazecie gminnej nie było informacji, że można u sołtysa płacić. 
 
Radny Adam Szreder - Docierają do nas takie niepokojące informacje o zamiarze sprzedaży 
działek w Letnicy. Chodzi o działki, gdzie obecnie jest boisko sportowe, jeżeli to w ogóle 
można nazwać boiskiem sportowym. Czy to jest prawda? 

Wójt Gminy Świdnica Izabela Mazurkiewicz-Kąkol - Nikt nie mówi tutaj o zamiarze 
sprzedania działek. W ewidencji gruntów i budynków, to same działki są przeznaczone pod 
budownictwo mieszkaniowe i są one podzielone, ale to zadziało się już wiele lat temu. Na ten 
moment ani nie ma przewidywanego planu czy wykazu tych nieruchomości do sprzedaży,  
a jeżeli kiedykolwiek będzie, to taki wykaz na pewno się pojawi. Na ten moment takiej 
informacji nigdzie nie ma, więc nie wiem skąd Pan ma takie informacje o sprzedaży. Natomiast 
wszyscy mieszkańcy wiedzą, że te działki po byłym Renbudzie, były kiedyś przeznaczone pod 
budownictwo mieszkaniowe. Tak to do tej pory funkcjonuje w ewidencji. 

Radny Adam Szreder - To mam nadzieję, że przy najbliższych zmianach w zagospodarowaniu 
przestrzennym pomyślimy, czy nie zmienić tego przeznaczenia, ponieważ wieś ma swoje plany, 
jeżeli chodzi o to miejsce. Natomiast po to jestem na sesji, żeby pewne informacje czy pogłoski 
zweryfikować, stąd moje pytanie. Ja rozumiem, że na razie takich planów nie ma? 

Wójt Gminy Świdnica Izabela Mazurkiewicz-Kąkol – Nie. 

Ad 6. Interpelacje i zapytania radnych. 

 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski  poinformował, że w okresie 
międzysesyjnym do biura Rady nie wpłynęły interpelacje ani zapytania. Zapytał, czy ktoś  
z radnych chciałby złożyć w tej chwili interpelacje bądź zapytanie.  



Nikt z radnych nie złożył interpelacji ani zapytań. 

Ad 7. Podjęcie uchwały w sprawie zmian do budżetu Gminy Świdnica na 2025 rok. 
(druk 81) 
 
Przewodniczący Rady Gminy Świdnica poprosił o opinię z posiedzenia wspólnego komisji. 
Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Rafał Trafała poinformował, że opinia 
jest pozytywna, przy 9 głosach „za”, bez głosów „przeciw” i 1 głosie „wstrzymującym się”. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica otworzył dyskusję w sprawie uchwały. Nikt 
z radnych nie zabrał głosu, dlatego Przewodniczący zamknął dyskusję. W związku z tym, że 
dodatkowych pytań nie było, Przewodniczący poddał pod głosowanie, które przeprowadzone 
zostało zgodnie z art. 14 ust.2 ustawy o samorządzie gminnym. 

Głosowano w sprawie: 
Podjęcie uchwały w sprawie zmian do budżetu Gminy Świdnica na 2025 rok. (druk 81).  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 12, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 
 
Głosowano w sprawie: 
Podjęcie uchwały w sprawie zmian do budżetu Gminy Świdnica na 2025 rok. (druk 81).  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 12, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 
 
Wyniki imienne: 
ZA (12) 
Danuta Janek, Krystyna Kołłątaj, Izabela Kuchta, Maria Łysiak, Tomasz Marczewski, 
Wioletta Mazuro, Adrian Miarka, Barbara Rogozińska-Klocek, Zofia Śmiejan, Rafał Trafała, 
Błażej Woźniak, Żaneta Ziemiańska 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 
Adam Szreder 
NIEOBECNI (2) 
Daniel Mazurkiewicz, Jadwiga Olejarz 
 
Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że uchwała NR XII/81/2025 została przyjęta 
przez Radę Gminy Świdnica. 
 
 
Ad 8. Podjęcie uchwały w sprawie zmian do Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
Świdnica na lata 2025-2038 (druk 82) 
 
Przewodniczący Rady Gminy Świdnica poprosił o opinię z posiedzenia wspólnego komisji. 
Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Rafał Trafała poinformował, że opinia 
jest pozytywna, przy 10 głosach „za”, bez głosów „przeciw” i 1 głosie „wstrzymującym się”. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica otworzył dyskusję w sprawie uchwały. Nikt 
z radnych nie zabrał głosu, dlatego Przewodniczący zamknął dyskusję. W związku z tym, że 



dodatkowych pytań nie było, Przewodniczący poddał pod głosowanie, które przeprowadzone 
zostało zgodnie z art. 14 ust.2 ustawy o samorządzie gminnym. 

Głosowano w sprawie: 
Podjęcie uchwały w sprawie zmian do Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Świdnica na 
lata 2025-2038 (druk 82).  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 12, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 
 
Głosowano w sprawie: 
Podjęcie uchwały w sprawie zmian do Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Świdnica na 
lata 2025-2038 (druk 82).  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 12, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 
 
Wyniki imienne: 
ZA (12) 
Danuta Janek, Krystyna Kołłątaj, Izabela Kuchta, Maria Łysiak, Tomasz Marczewski, 
Wioletta Mazuro, Adrian Miarka, Barbara Rogozińska-Klocek, Zofia Śmiejan, Rafał Trafała, 
Błażej Woźniak, Żaneta Ziemiańska 
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 
Adam Szreder 
NIEOBECNI (2) 
Daniel Mazurkiewicz, Jadwiga Olejarz 
 
Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że uchwała NR XII/82/2025 została przyjęta 
przez Radę Gminy Świdnica 
 
 
Ad 9. Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy drodze wewnętrznej położonej w 
miejscowości Słone, gmina Świdnica. (druk 83) 
 
Przewodniczący Rady Gminy Świdnica poprosił o opinię z posiedzenia wspólnego komisji. 
Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Rafał Trafała poinformował, że opinia 
jest pozytywna, przy 11 głosach „za”, bez głosów „przeciw” i „wstrzymujących się”. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica otworzył dyskusję w sprawie uchwały. Nikt 
z radnych nie zabrał głosu, dlatego Przewodniczący zamknął dyskusję. W związku z tym, że 
dodatkowych pytań nie było, Przewodniczący poddał pod głosowanie, które przeprowadzone 
zostało zgodnie z art. 14 ust.2 ustawy o samorządzie gminnym. 

Głosowano w sprawie: 
Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy drodze wewnętrznej położonej w miejscowości 
Słone, gmina Świdnica. (druk 83).  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 12, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 1, NIEOBECNI: 2 
 



Głosowano w sprawie: 
Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy drodze wewnętrznej położonej w miejscowości 
Słone, gmina Świdnica. (druk 83).  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 12, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 1, NIEOBECNI: 2 
 
Wyniki imienne: 
ZA (12) 
Danuta Janek, Krystyna Kołłątaj, Izabela Kuchta, Maria Łysiak, Tomasz Marczewski, 
Wioletta Mazuro, Adrian Miarka, Barbara Rogozińska-Klocek, Adam Szreder, Zofia Śmiejan, 
Błażej Woźniak, Żaneta Ziemiańska 
BRAK GŁOSU (1) 
Rafał Trafała 
NIEOBECNI (2) 
Daniel Mazurkiewicz, Jadwiga Olejarz 
 
Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że uchwała NR XII/83/2025 została przyjęta 
przez Radę Gminy Świdnica. 
 
 
Ad 10. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji. (druk 84) 
 
Przewodniczący Rady Gminy Świdnica poprosił o opinię z posiedzenia wspólnego komisji. 
Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Rafał Trafała poinformował, że opinia 
jest pozytywna, przy 11 głosach „za”, bez głosów „przeciw” i „wstrzymujących się”. 

Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Rafał Trafała odczytał opinie  
z posiedzenia Komisji: W dniu 26 marca 2025 roku do Urzędu Gminy Świdnica wpłynęła 
petycja w obronie konstytucyjnej zasady niezawisłości i niezależności sędziów polskich. 
Zgodnie z art. 10 ust. 1 ustawy z dnia 11 lipca 2014 roku o petycjach, petycja winna być 
rozpatrzona bez zbędnej zwłoki, jednak nie później niż w terminie 3 miesięcy od dnia jej 
złożenia. Petycja została skierowana do Przewodniczącego Komisji Skarg, Wniosków i Petycji. 
Komisja rozpatrzyła petycję na posiedzeniu w dniu 9 maja 2025 roku biorąc prawo określone 
w ustawie z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym. Komisja postanowiła o negatywnym 
rozpatrzeniu petycji. Rzeczona petycja i żądanie w niej zawarte nie mieszczą się  
w kompetencjach Rady Gminy Świdnica. W szczególności żądanie petycji wykracza poza 
zakres zadań i kompetencji gminy, określonych w art. 6 ust. 1 oraz art. 7 ust. 1 ustawy z dnia 8 
marca 1990 r. o samorządzie gminnym. W związku z powyższym Komisja Skarg, Wniosków  
i Petycji rekomenduje negatywne rozpatrzenie petycji. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica otworzył dyskusję w sprawie uchwały. Nikt 
z radnych nie zabrał głosu, dlatego Przewodniczący zamknął dyskusję. W związku z tym, że 
dodatkowych pytań nie było, Przewodniczący poddał pod głosowanie, które przeprowadzone 
zostało zgodnie z art. 14 ust.2 ustawy o samorządzie gminnym. 

Głosowano w sprawie: 
Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji. (druk 84).  
 
Wyniki głosowania 



ZA: 12, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 1, NIEOBECNI: 2 
 
Głosowano w sprawie: 
Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji. (druk 84).  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 
 
Wyniki imienne: 
ZA (13) 
Danuta Janek, Krystyna Kołłątaj, Izabela Kuchta, Maria Łysiak, Tomasz Marczewski, 
Wioletta Mazuro, Adrian Miarka, Barbara Rogozińska-Klocek, Adam Szreder, Zofia Śmiejan, 
Rafał Trafała, Błażej Woźniak, Żaneta Ziemiańska 
NIEOBECNI (2) 
Daniel Mazurkiewicz, Jadwiga Olejarz 
 
Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że uchwała NR XII/84/2025 została przyjęta 
przez Radę Gminy Świdnica. 
 
 
Ad 11. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla Powiatu 
Zielonogórskiego. (druk 85) 
 
Przewodniczący Rady Gminy Świdnica poprosił o opinię z posiedzenia wspólnego komisji. 
Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Rafał Trafała poinformował, że opinia 
jest pozytywna, przy 10 głosach „za”, bez głosów „przeciw” i 1 głosie „wstrzymującym się”. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica otworzył dyskusję w sprawie uchwały.  

Radny Adam Szreder -  Może tak w drodze wyjaśnienia paniom radnym z Wilkanowa, ja nie 
jestem przeciwny oczywiście remontowi tej ulicy Wandy Komarnickiej w Wilkanowie. Znam 
jej stan, ponieważ często nią uczęszczam. Natomiast, nie lubię być zaskakiwany i mam takie 
odczucie, że mamy tutaj do czynienia z jakąś manipulacją, ponieważ w uzasadnieniu tej 
uchwały jest napisane, że w budżecie na rok 2025 zabezpieczone zostały środki na pomoc 
finansową dla powiatu zielonogórskiego w celu realizacji zadania modernizacja nawierzchni 
drogi powiatowej numer 1181F ulica Wandy Komarnickiej w Wilkanowie. Natomiast  
w budżecie jest dotacja celowa na pomoc finansową udzieloną między jednostkami samorządu 
terytorialnego, dofinansowanie własnych zadań inwestycyjnych, zakupów inwestycyjnych. Nie 
ma takiego doprecyzowania. Natomiast na jedną rzecz chciałbym zwrócić uwagę, że  
w budżecie powiatu było zadanie modernizacja nawierzchni drogi powiatowej numer 1181F 
relacji Słone - Buchałów - Letnica, etap drugi, kontynuacja zadania odcinkowej wymiany 
dywanika asfaltowego. Z tego co się orientowałem to taka była wola powiatu i tutaj pytanie do 
pani Wójt. Kiedy Pani zmieniła to zadanie na to, aby przenieść te środki finansowe do 
Wilkanowa? Rozumiem, że to jest Pani decyzja. 

Wójt Gminy Świdnica Izabela Mazurkiewicz-Kąkol - Nie, nie jest to moja decyzja. Jest to 
wspólne stanowisko ustalone ze Starostą Powiatu Zielonogórskiego, a zadanie, o którym Pan 
mówi, czyli wymiana dywanikowa odbywa się, jak to Państwo widzieli, zarówno na ulicy 



Wandy Komarnickiej w niewielkich odcinkach, ale także na odcinku Słone - Buchałów. Moje 
spotkanie z panem Starostą dotyczyło właśnie chociażby Alei Brzozowej w Słonem, gdzie 
poziom nawierzchni i tej drogi jest z wielkim spadkiem przy wjeździe jadąc w kierunku do 
miejscowości. Mając te środki w budżecie pod nazwą, tak jak Pan słusznie zauważył,  
w budżecie gminy Świdnica, jako wsparcie i dotacja dla powiatu zielonogórskiego, nie 
wiedzieliśmy wówczas przy tworzeniu budżetu, która będzie to droga, ale chcieliśmy 
wymieniać cyklicznie czy wspierać powiat w wymianie tej nawierzchni dywanikowej, bo bez 
tego podejrzewam nie udałoby się realizować tego zadania, które realizujemy od kilku lat. Po 
rozmowie również z panią Dyrektor Zarządu Dróg Powiatowych, gdzie słusznie również pani 
Dyrektor zauważyła, że w przypadku Alei Brzozowej będzie konieczna wymiana również 
podbudowy, mając na uwadze spadek właśnie poziomu tej drogi, a więc środki budżetowe będą 
potrzebne znacznie większe, aniżeli 250 tysięcy złotych z budżetu gminy. Więc obie w zasadzie 
po konsultacji i wspólnych rozmowach stwierdziłyśmy, że wymienić może warto, by było tak 
samo na ul. Wandy Komarnickiej, która też w zeszłym i poprzednim jeszcze roku w odcinkach 
50 metrów była wymieniana. Pół miliona złotych pozwoli na to, żeby zauważyć tą wymianę 
dywanikową. Stąd też taka, a nie inna zmiana, a myślę, że potrzebna. Wiemy, jak drogi 
powiatowe wyglądają i bez wsparcia gminy mimo, że mamy również swoje problemy drogowe, 
ale niestety powiat nie będzie tego realizował. Stąd taka nazwa uszczegółowienia dzisiaj tego 
zadania. 

Radny Adam Szreder- Dobrze, ja to rozumiem, tylko że uchwała pojawiła się w momencie 
głosowania, czyli dlatego się wstrzymałem od głosu. Właściwie to nie powinienem w ogóle 
głosować, bo ja w chwili głosowania nie znałem treści tej uchwały. Również nie odbyła się 
dyskusja. Mogła Pani na komisji przedstawić te informacje. 

Wójt Gminy Świdnica Izabela Mazurkiewicz-Kąkol - Ale mógł Pan na komisji zapytać. Ja 
niczego nie ukrywam i nigdy tego nie robię. Wystarczy zadać pytanie, a ja na wszystkie pytania 
staram się odpowiadać. 

Radny Adam Szreder - Mam pytanie w takim układzie, co z tym odcinkiem, który też został  
w ubiegłym roku rozpoczęty Słone-Buchałów-Letnica? Z naciskiem na górkę w Buchałowie  
i z Letnicy tą całą ‘górkę buchałowską’. Pani mówi, że pani nie widzi efektów, a my za 
chwileczkę nie będziemy widzieli tej drogi w ogóle. Więc tak jak ja rozmawiałem w powiecie 
zielonogórskim, to wiem, że to był priorytet i tak jest też zapisane w różnych dokumentach. 
Natomiast myślałem, że te środki są przeznaczone właśnie na modernizację tego odcinka. 
Powiem szczerze informowanie nas o tym w chwili głosowania na komisji jest lekkim 
nieporozumieniem. 

Wójt Gminy Świdnica Izabela Mazurkiewicz-Kąkol - To nie jest tak, że nagle zostają wrzutki 
Państwu wrzucone na sesję po to, żeby musiał się Pan wstrzymać, bo Pan nie wie jaką decyzję 
podjąć, czy mieszkańcom Słonego usprawnić życie, czy mieszkańcom Wilkanowa. Jak był 
czas, kiedy było dofinansowanie do budowy chodnika w Letnicy, to wiedział Pan, jak głosować, 
a dzisiaj Pan tego nie wie. Bardzo jest mi przykro z tego powodu, że w taki sposób Pan traktuje 
mieszkańców gminy…. 

Radny Adam Szreder - Proszę nie wyprzedać, ponieważ dlatego zaczęłam dyskusję, ponieważ... 



Wójt Gminy Świdnica Izabela Mazurkiewicz-Kąkol - Ale ja teraz mam głos i proszę mi 
pozwolić dokończyć… 

Radny Adam Szreder - Ja za chwilę podejmę decyzję… 

Wójt Gminy Świdnica Izabela Mazurkiewicz-Kąkol - Za chwilę Pan podejmie decyzję…  

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski - Szanowni Państwo, pozwólcie, 
że ja tutaj wejdę. Panie Adamie, Pani Wójt, Szanowni Państwo, przywołuję Państwa do 
porządku. 

Wójt Gminy Świdnica Izabela Mazurkiewicz-Kąkol - …ale już Pan powiedział, że nie wie jak 
zagłosować, więc ja tylko przypominam, że jak były historie związane z budową chodnika w 
Letnicy i była to dotacja również ze środków gminy Świdnica do zadań powiatowych, do 
których tak naprawdę trzeba się zastanowić, czy to jest naszym zadaniem. Czy zadaniem gminy 
Świdnica jest finansowanie dróg i chodników powiatowych, a nawet progów zwalniających? 
To jest chyba nieporozumienie. Ale jeżeli tak bym miała postępować, że nie realizować tego  
w ogóle, chociaż małym staraniem, to staramy się każdego roku w budżecie gminy 
zabezpieczyć jakieś środki. Dzisiaj mając możliwość zrealizowania dłuższego odcinka,  
w porozumieniu z Powiatem, bo tak jak powiedziałam to nie jest moja arbitralna decyzja, tylko 
decyzja wspólnie w porozumieniu z panią Skarbnik Powiatu Zielonogórskiego, z panem 
Starostą, z panią Dyrektor Zarządu Dróg Powiatowych. To nie jest moja decyzja. To są wspólne 
rozmowy, spotkania, analiza stanu, a także potrzeb, które będą potrzebne na realizację tych 
zadań. 

Radny Adam Szreder - Po to zacząłem swoją wypowiedź od tego, że nie jestem przeciwny 
modernizacji ulicy Wandy Komarnickiej w Wilkanowie, ponieważ ja jestem w stanie 
oczywiście poprzeć tą uchwałę, ponieważ wiem, że gmina musi dokładać do zadań 
powiatowych. Zresztą sam Panią do tego przekonywałem. Musi, ponieważ inaczej my niestety 
żadnej inwestycji powiatowej wówczas w gminie Świdnica nie zobaczymy. Tak jak trzeba było 
dołożyć do drogi powiatowej Letnica - Świdnica, tak samo jak trzeba było dokładać do 
chodnika w Letnicy. Chociaż ostatnimi czasy Pani już nie dokładała, tylko myśmy dokładali 
niesłusznie z funduszu sołeckiego, ponieważ byliśmy stawiani pod ścianą, że albo dołożycie, 
albo wcale nie będzie. Tak ostatnio było, ostatni rok. Więc ja informuję, że ja poprę tą uchwałę, 
dlatego że tak jak powiedziałem znam stan i znam potrzeby. Natomiast ja bym bardzo prosił na 
następny raz, jeżeli są tego typu decyzje podejmowane, o wcześniejszą informację.  

Wójt Gminy Świdnica Izabela Mazurkiewicz-Kąkol - Ale kiedy miałam zadzwonić do Pana, 
godzinę przed sesją? To są informacje z godziny na godzinę, otrzymaliśmy ją wczoraj i dzisiaj 
kształt jeszcze był ustalany z panią Skarbnik Powiatu po to, żeby ona na sesji, która będzie 22 
maja mogła również to wprowadzić. To pytam Pana, kiedy ja mam Pana poinformować? 

Radny Adam Szreder - Była Pani obecna na komisji, trzeba było tą uchwałę odczytać  
i podyskutować. 

Wójt Gminy Świdnica Izabela Mazurkiewicz-Kąkol - Czy zadał Pan pytanie w tej sprawie?  

Radny Adam Szreder – Odbyło się głosowanie… 



Wójt Gminy Świdnica Izabela Mazurkiewicz-Kąkol  - Jeżeli nie zadał Pan pytania, to uważam, 
że dla was jest wszystko jasne….  

Radny Adma Szreder – Dla mnie jest absolutnie jasne… 

Wójt Gminy Świdnica Izabela Mazurkiewicz-Kąkol Wójt Gminy Świdnica Izabela 
Mazurkiewicz-Kąkol  - ….Po to się spotykamy na komisjach, żebyście mogli Państwo 
wnikliwie zadawać pytania do każdego punktu programu. Czy zadał mi Pan jakiekolwiek 
pytanie w tej sprawie?  Nie, bo lubi Pan zadawać pytania na sesji, więc o czym mowa? 

Radny Adam Szreder - Pani Wójt, ja przepraszam bardzo. To Pani przygotowuje projekty 
uchwał, powinna Pani ją przedstawić. Skoro jej nie ma w systemie i dopiero się pojawia  
w chwili głosowania, to chyba wypadałoby tą uchwałę nawet przeczytać. 

Wójt Gminy Świdnica Izabela Mazurkiewicz-Kąkol - Ale pani skarbnik powiedziała Państwu 
o uchwale i nie zadał Pan żadnego pytania co do przedstawienia. Mógł Pan powiedzieć, że 
oczekuje Pan jeszcze również wypowiedzi mojej. Nie ma problemu, żadnego. Te złośliwości 
są nie na miejscu z Pana strony, bo po to jest komisja, żeby o takich rzeczach rozmawiać, a Pan 
widocznie może nie potrafi, przykro mi bardzo. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski - W kolejności zgłoszeń ja też 
pozwolę sobie, bo ja rozumiem, że część naszej pracy polega na tym, że reprezentując 
mieszkańców do wielu rzeczy podchodzimy bardzo emocjonalnie i zapanowanie nad tymi 
emocjami jest niekiedy bardzo trudne i ciężkie. Nie zmienia to jednak faktu, że dla spraw 
porządkowych każdemu z Państwa dam swobodny czas na wypowiedź. Nigdy ten czas Państwu 
nie był ograniczany i nie będzie ograniczony, więc proszę tylko się dostosować, bo to też jest 
dla dobra publicznego, o którym wszyscy tak często  wspominamy na tej sali podczas tych 
obrad, żeby ci, którzy nas oglądają, którzy słuchają, którzy będą oglądać, mogli nas spokojnie 
zapoznać się z tematem, wyrobić sobie opinię, ale na to, żeby to sprawnie i dobrze przeszło do 
naszych odbiorców, słuchaczy, musi to być uporządkowane. Jeżeli będziemy wchodzić w 
dyskusję bez udzielenia głosu, na zasadzie odpowiem ad vocem, i jeden na drugiego, czy jedna 
na drugiego, będziemy sobie wzajemnie wchodzić w głos, zbyt daleko nas to nie doprowadzi. 

Skarbnik gminy Katarzyna Wybranowska -  Ja tylko chciałam powiedzieć, że to był mój 
pomysł, żeby dzisiaj ją jeszcze dać. Poprosiłam panią Wójt, ponieważ pani Skarbnik Powiatu 
powiedziała, że mają sesję 22 maja i ona by to wprowadziła, gdyby to było u nas. My mamy 
dopiero sesję 25 czerwieca, to jest półtora miesiąca i szkoda, bo ucieka czas na wybranie 
wykonawcy. Uważam, że to jest dobry moment. Chciałam dopowiedzieć, ale faktycznie nie 
było pytań.  Tutaj jak pan radny zauważył to jest mój błąd, bo ja poprawiałam to z innej uchwały 
i faktycznie w budżecie mówiliśmy przy tworzeniu budżetu, że ogólną pulę zakładamy 250 
tysięcy i nie było wyznaczenia. Mimo, że powiat coś tam wpisywał to do końca mówiliśmy, że 
zdecydujemy to w tym roku na co zostanie przeznaczone. Także tutaj ten zapis, on nie był  
w projekcie budżetu i w budżecie. Była u nas tylko nazwa ogółem dotacja, pomoc. Także tu 
chciałam wyjaśnić, że to jest mój błąd, po prostu poprawiałam na uchwale. Było ogółem 
zadanie i dzisiaj tą uchwałą dopiero wprowadzamy na zadanie szczegółowe. Po prostu 



uważałam, że jak zdążymy to dzisiaj wprowadzić, to powiat będzie miał więcej czasu, żeby 
wybrać wykonawcę i to po prostu zrobić. 

Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Rafał Trafała- W mojej ocenie my wcale 
nie musimy dokładać do zadań powiatowych. To jest odrębna jednostka samorządu 
terytorialnego, jakoś powiat nam nie dokłada do niczego. To, że sobie nie radzi z własnymi 
zadaniami, to jest de facto ich problem. Tak samo mamy prawo wymagać od nich, jak wszyscy 
mieszkańcy wymagają od nas. Tutaj też rozeznałem ostatnimi czasy trochę temat, bo tutaj na 
każdy wniosek, jaki idzie do powiatu otrzymuję informację, jeśli gmina dołoży 50%, to 
będziemy w ogóle do tego przystępować, ewentualnie rozpatrywać te wnioski. W związku  
z tym złożyłem zapytanie o informację publiczną do powiatu, o wykaz inwestycji z ostatnich 
pięciu lat, jakie były na terenie powiatu robione, z informacjami czy gminy się dokładały? Co 
się okazuje, że jest bardzo dużo inwestycji na terenie różnych gmin, gdzie gminy się nie 
dokładają, a jednak powiat realizuje. Myślę, że warto by było się wybrać na sesję powiatu  
z pytaniem do Rady Powiatu i do Zarządu Powiatu, dlaczego gminy są tak nierówno 
traktowane, że nasza gmina w ostatniej kadencji musiała do każdej inwestycji dołożyć, a są 
gminy, gdzie miały robione inwestycje bez dokładania. To są zadania własne powiatu i powiat 
powinien je wykonywać. Tak samo jak mieszkańcy wymagają od nas, że mamy wykonywać 
nasze własne zadania. Tutaj chociażby pan radny cały czas mówi o wodociągu w Letnicy. Tak, 
to jest ważny temat, tylko skąd my mamy mieć pieniądze, skoro co chwilę dokładamy do nie 
naszych zadań? Więc nie zgadzam się z narracją, że my musimy dokładać do zadań 
powiatowych. My możemy i dlatego to też czynimy i to robimy, ale to nie jest wcale nasz 
obowiązek. My w trosce o naszych mieszkańców my to robimy, ale to nie jest wcale nasz 
obowiązek. 

Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej Zofia Śmiejan - … Jeśli powiat sobie nie radzi, to niech 
odda te drogi nam do gminy, ale za tymi drogami niech idą dofinansowania oczywiście. Te 
odcinki niech idą i niech oddadzą pieniądze. Ja bardzo dziękuję za dołożenie do drogi Wandy 
Komarnickiej. Tylko mieszkańcy wiedzą ile my pism napisaliśmy, ile razy mieszkańcy byli 
osobiście tam w biurze i prosiliśmy o naprawę tej drogi. Nie ukrywam, że już się zamierzaliśmy 
po prostu wyjść z jakimś protestem i wstrzymać ruch na ulicy Wandy Komarnickiej. Także 
dziękujemy za dofinansowanie.  

Radny Adam Szreder. - Oczywiście my nie mamy obowiązku dokładania do zadań 
powiatowych, zgodzę się tutaj z radnym Rafałem Trafałą. Natomiast życie i praktyka jest takie 
od wielu lat, że nie tylko w naszym powiecie, ale również w wielu powiatach, jak i w całej 
Polsce po prostu gminy się dokładają do zadań powiatowych, ponieważ powiaty, jak wiemy są 
bardzo ubogie finansowo. Ja mam prośbę do pana radnego, aby podzielił się z tą odpowiedzią, 
którą otrzymał z powiatu. Ja swojego czasu, to było dokładnie w 2019 roku, również 
wystąpiłem z wnioskiem o udzielenie informacji publicznej do powiatu. Sporządzili mi cały 
wykaz z ostatnich 20 lat wszystkich inwestycji powiatowych. Okazało się, że gmina Świdnica 
była po prostu na szarym końcu. Byliśmy traktowani jak piąte koło u wozu. Tak by wychodziło 
z tego zestawienia. Tak wtedy właśnie po tych wszystkich rozmowach z Wójtem Krzysztofem 
Stefańskim, pokazywałem mu to i były te działania różne dotyczące i drogi powiatowej,  
Letnica-Świdnica i chodnika w Letnicy i innych zadań, które były realizowane na terenie naszej 



gminy przez ostatnie 7 lat. Niestety chyba jesteśmy skazani na to, aby dofinansowywać te 
zadania, natomiast po przeczytaniu tej informacji, którą mam nadzieję pan Rafał tutaj nam 
przekaże, to może rzeczywiście trzeba się wybrać na tą sesję Rady Powiatu i zwrócić na to 
uwagę, bo to nie może być tak - albo wszyscy się dokładają, albo nikt się nie dokłada i po prostu 
powiat zielonogórski realizuje swoje zadania z własnych środków. Powiem szczerze, o tym nie 
wiedziałem, że jest takie nierówne traktowanie, bo to rzeczywiście jest nierówne traktowanie. 
Jeszcze raz powtórzę, żeby to jasno wybrzmiało. Nie jestem przeciwnikiem tego remontu. 

Kierownik Referatu Gospodarki i Rozwoju Magdalena Dotka - Ja chciałabym jeszcze zwrócić 
uwagę na tą część merytoryczną, od której zaczęła się ta dyskusja. Proszę też spojrzeć i to 
odniosę się też tutaj do tego przypadku, w którym miejscu realizowane są roboty. Realizując 
jakiekolwiek inwestycje musimy patrzeć czy to jest technicznie, merytorycznie i finansowo 
uzasadnione. Bo czasem koszty, to co się Państwu wydaje, że remont czy realizacja drogi w 
danym terenie jest prosta i nie wymaga jakichś tam środków, to jednak okazuje się, że nie jest 
tak i czasem przesuwamy te środki na realizację innych zadań czy innych dróg. Po pierwsze ze 
względów potrzeb jakie istnieją na danym terenie, pod względem kosztów jakie musimy 
ponieść, żeby wyremontować kawałek drogi. Chcę przez to powiedzieć, że kilometr remontu 
drogi w danym terenie nie zawsze będzie kosztował w innym terenie tak samo. Dyskutujecie 
czemu ulica Wandy Komarnickiej, a nie ta droga Słone-Buchałów. Jedna i druga potrzeba jest 
ważna, ale zrobimy więcej na Wandy Komarnickiej niż na początkowym, na tym odcinku, który 
był wcześniej planowany. Państwo macie na terenie każdej miejscowości swoje potrzeby 
drogowe, tylko czasem po prostu technologia wykonania remontu na jednej drodze i koszt jest 
inny niż na podobnej drodze w innej miejscowości. Chciałabym też zwrócić na to uwagę, bo 
też spotykam się z wieloma zapytaniami, dlaczego tam remontujemy, a nie tu, a podobnie droga 
wygląda tam, jak tam w tej miejscowości, w której planujemy realizować. To wszystko 
rozważamy, to wszystko w trakcie też nasze założenia są weryfikowane przez życie i przez 
wykonawcę, który zajmuje się remontem, czy przebudową, czy wykonaniem jakiegoś odcinka. 
Więc tutaj nie możemy tak porównać jeden do jeden, że koszt wykonania kilometra drogi w 
jednej miejscowości o podobnej wizualnie strukturze, będzie tak samo kosztował w innej 
miejscowości. Tutaj wykonawca wchodząc w teren dokładnie szacuje wszystkie koszty i co jest 
potrzebne. Poza tym po odkryciu pewnych elementów i struktur dróg, jeżeli droga jest już 
wybudowana, okazuje się z czym się spotykamy. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski - W naszym przypadku,  
w przypadku samorządowców, czyli osób odpowiedzialnych za szersze grono osób dobrze jest, 
jak do danej sprawy przyglądamy się z większej perspektywy, mając szerszy pogląd na sprawę.  
Łatwiej ją tam jest czasami zrozumieć, podjąć decyzję. Tu się zgadzam w stu procentach z tym, 
co powiedział radny Adam Szreder. My dzisiaj rozstrzygamy, która droga nasza powinna być 
robiona, ile mamy dołożyć, czy mamy w ogóle dołożyć, czy to jest nasz obowiązek, czy to nie 
jest nasz obowiązek, ale radny Adam Szreder słusznie tu zwrócił uwagę. Zadając pytanie o 
udzielenie informacji do powiatu, uzyskał odpowiedź, że przez te 20 lat byliśmy na zazwyczaj 
szarym końcu. Jaśniej i dobitniej tego nie mogę powiedzieć, chyba że Państwu wyłożę to 
całkowicie prosto. Przez 20 lat mieliśmy różnych włodarzy, mieliśmy różnych przedstawicieli 
w powiecie. Teraz też mamy przedstawiciela w powiecie i coś staramy się wszyscy wspólnymi 



siłami robić i myślę,  że ważne jest na tym etapie, czy w naszym przypadku, nie tyle spierać się 
między sobą, która miejscowość. W pierwszej kolejności powinniśmy sobie zadać pytanie, czy 
działamy na rzecz naszych miejscowości. Ja nie mieszkam w Letnicy, ale uważam, że za 
Letnicę biorę odpowiedzialność. Nie mieszkam w Wilkanowie, ale uważam, że za Wilkanowo 
biorę odpowiedzialność. Za każde jedno sołectwo, bo w każdym tym sołectwie, niezależnie czy 
to się prywatnie bardziej lubimy, czy też mniej, naszym obowiązkiem jest ponoszenie 
odpowiedzialności za rzeczy, które robimy dla naszych mieszkańców, bo to oni nas w tym 
miejscu usadowili. Też ku może przyszłym sesjom i komisjom. Ja przypomnę z potrzeby 
życiowej, z racji tego, że jesteśmy przedstawicielami różnych zawodów, różne funkcje 
wykonujemy. Nie utrzymujemy się z tego, czy nie jest naszym głównym zadaniem to, aby 
piastować funkcję radnej czy radnego. Podjęliśmy decyzję na mój wniosek, co umożliwił nam 
statut rady, abyśmy odbywali komisje wspólnie, żeby nie trzeba było ich dzielić i trzy razy tego 
samego powtarzać przy składzie często się powtarzającym. To daje nam możliwość, że wszyscy 
razem możemy dogłębnie omówić sprawę. Jeżeli są takie sytuacje, gdzie to wyjaśnienie jest 
potrzebne, to w pierwszej kolejności wydaje mi się, ja bym przynajmniej tak zrobił, bo tam jest 
najwięcej możliwości na dosyć szeroką dyskusję, dyskusję może poza kamerą, to daje też 
więcej możliwości powiedzenia, że tak powiem prawdy, może nieowijania w pewne słowa, 
które muszą pięknie wybrzmieć. Zwracam się do Państwa z apelem, żebyście wykorzystywali 
te komisje jak najlepiej, jak najbardziej. Nie przemawia  do mnie Panie Adamie ten argument, 
że dopiero co dostaliśmy projekt uchwały, bo najpierw ją opiniowaliśmy. Już wtedy, skoro Pan 
teraz zadał pytanie, rozumiem, że wtedy te pytania mogły się też pojawić. Ja żałuję, że sam nie 
zadałem tego pytania, bo to by dużo do tej dyskusji też podejrzewam wniosło w dalszej części 
tym bardziej. 

Radny Adam Szreder - Aby zadać to pytanie musiałem sprawdzić dokumenty źródłowe, czyli 
te, które są dostępne w Biuletynie Informacji Publicznej w gminie, jak i w powiecie. Dlatego 
niestety w chwili, kiedy procedowaliśmy uchwałę na komisji, ja nie miałem czasu na to, aby 
jeszcze biegać po internecie i sprawdzać uchwały. Ponieważ jeżeli zadaję pytanie, jeżeli wdaję 
się w dyskusję, staram się być po prostu przygotowany, stąd też ta dyskusja odbywa się teraz. 
To tak w drodze po prostu wyjaśnienia, bo naprawdę trudno jest przygotować się. Stąd też na 
komisji ja nie byłem w stanie po prostu o tym podyskutować, bo musiałem sprawdzić 
dokumenty źródłowe. 

Wójt Gminy Świdnica Izabela Mazurkiewicz-Kąkol  - Mógłby Pan poprosić o chwilę przerwy. 
Mogliśmy zrobić tą przerwę, bo mieliśmy dużo czasu do godziny 16.00 od kiedy komisje się 
skończyły i mogliśmy wrócić do dyskusji, jak Pan sprawdziłby w internecie. To nie jest dla 
mnie żadna odpowiedź. 

Radny Adam Szreder - Dobrze. W porządku, jeżeli jest taka możliwość, to na następny raz, 
jeżeli będzie tego typu wrzutka na ostatnią chwilę, to poproszę o przerwę, aby zapoznać się  
z projektem uchwały. To jest jedna sprawa, a druga sprawa z dokumentami źródłowymi. Tak 
jak w tym przypadku musiałem dotrzeć do dokumentów źródłowych. 



Wójt Gminy Świdnica Izabela Mazurkiewicz-Kąkol  - Ja, jakby dzisiejszą nauką, postaram się 
nie wrzucać takich uchwał, ale zwoływać sesje nadzwyczajne, kiedy będzie wymagała tego 
sytuacja. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski  - Jeżeli będzie taka sytuacja, to 
zwołamy. 

Radny Adam Szreder - Nie musi Pani wnioskować o zwoływanie sesji nadzwyczajnej. 
Wystarczy po prostu przedstawić wszystkie informacje, bo to Pani ma te informacje na komisji,  
z własnej inicjatywy. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski - Też przypominam, że z racji 
pełnienia swojego mandatu, mandatu radnego, my też mamy narzędzia, z których możemy 
korzystać. Przypominam, że na komisjach zawsze zapraszamy przedstawicieli, przynajmniej 
tych kierowników, którzy są odpowiedzialni za przygotowanie uchwały. Była taka sposobność, 
każdy z nas miał taką możliwość, widząc, że jest pani kierownik, jest pani Skarbnik, zapytać, 
dlaczego tak późno, dlaczego w takim trybie? My jako radni, jeżeli jest nam przedstawiana 
jakaś uchwała do przegłosowania czy projekt uchwały na komisjach, możemy wyrazić swoje 
zdanie, a mianowicie przedstawić wszystkim swój pogląd, że a propos dzisiejszej sytuacji.  
Z racji tego, że nie było wystarczającej ilości czasu na to, aby dogłębnie zapoznać się  
z projektem uchwały, wnoszę o to, aby taka uchwała została usunięta z porządku obrad. 
Przypomnę, że ta uchwała, proszę mnie poprawić, bo to jest ostatnia uchwała, ona została 
wprowadzona dopiero do porządku. Proszę Panie Krzysztofie, czy jest Pan w stanie sprawdzić 
to głosowanie, ile osób zgodziło się na wprowadzenie punktu? Czy wszystkie były za? Wydaje 
mi się, że chyba tak, bez sprzeciwu został przyjęty. Skoro przyjęliśmy ten porządek z tą 
uchwałą, bez sprzeciwu, to należy przyjąć, że przynajmniej posiadamy wiedzę na tyle dużą, 
żeby chociaż zadać pytanie, albo też zgadzamy się z tym, za czym podnieśliśmy rękę. Też mam 
prośbę do Pana, Panie Adamie. Ja bardzo lubię, jeżeli ktoś się ze mną nie zgadza, jak ze mną 
wchodzi w dyskusję. Więc jeżeli Pan chciał zabrać jeszcze głos, zamiast tego machnięcia ręką 
i westchnienia, to słucham Pana. 

Radny Adam Szreder - Tak, kiedy głosowaliśmy za zmianą porządku obrad, myślałem, że 
pojawi się ta uchwała, po prostu będę mógł ją chociaż przez pięć minut przeczytać. Ona 
rzeczywiście nie jest długa, ale ona się dopiero pojawiła, bo co chwilę sprawdzałem,  
w momencie głosowania. Teraz jeszcze odnosząc się do tego, co było tutaj powiedziane, co 
powiedziała pani Skarbnik. Niejednokrotnie było tak, że rzeczywiście te sesje powiatowe  
i gminne, one są po sobie i rozumiem, że dzisiaj jest ten moment najlepszy, aby taką uchwałę 
podjąć. Nie funkcjonuję w tym samorządzie od dzisiaj, od wczoraj i wiem, że takie sytuacje 
bywają, zwłaszcza z powiatem zielonogórskim. Tylko ja jeszcze raz proszę, aby jeżeli nie ma 
możliwości zamieszczenia w trakcie komisji jakiejś uchwały w systemie, to chociaż puścić 
papier obiegowo, abyśmy mogli po prostu zobaczyć co w tej uchwale jest.. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski - To teraz pod względem 
technicznym pytanie do Pana, Panie Adamie. W jaki sposób ma być widoczna? Bo mówimy  
o systemie. W jaki sposób ma być widoczna w systemie uchwała, czy też projekt uchwały, jeżeli 
jest wprowadzany do porządku obrad w momencie, kiedy Wysoka Rada wyrazi zgodę na to, 



aby takowy wprowadzić? Wydaje mi się, że jest niemożliwością, bo nie ma, jeżeli Wysoka Rada 
nie wyrazi zgody, to dodatkowego punktu by dzisiaj nie było, ani w porządku prac komisji, ani 
w porządku dzisiejszej sesji. Skoro Wysoka Rada wyraziła zgodę na rozszerzenie porządku 
obrad, dodanie punktu, to po wyrażeniu tej zgody, po przegłosowaniu takowy punkt jest 
dodawany. W tym momencie dokument jest widoczny w systemie. Na komisjach też 
zgodziliśmy się na dodanie tego punktu. Po waszej zgodzie ten punkt został dodany. Kto  
z Państwa zauważył, czy pojawiła się ta uchwała w systemie w momencie wyrażenia przez 
Wysoką Radę zgody na dodanie punktu? Mieliście Państwo wgląd, czy po prostu dodaliśmy 
punkt do harmonogramu i zaczęliśmy opiniować. Jeżeli takowego dokumentu nie było, to ja 
się pytam Wysokiej Rady, dlaczego Wysoka Rada podjęła prace? Dlaczego my podjęliśmy 
prace nad czymś, czego nie widzimy? A na co wyraziliśmy zgodę?  

Radny Adam Szreder - Jeżeli nie ma możliwości technicznych, ja się na tym nie znam, nie 
obsługuję tego systemu, to trzeba po prostu wydrukować 15 kartek, położyć każdemu przed 
nosem i myślę, że to nie jest jakiś wielki wydatek i problem i wtedy rzeczywiście byłaby sprawa 
jasna. Natomiast ja jeszcze raz powtarzam, nie wiem dlaczego Pan mi nie wierzy, że ta uchwała 
pojawiła się praktycznie w momencie głosowania, ponieważ sprawdzałem co chwilę system. 
Tak to wyglądało. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski - Bardzo proszę Panie 
Krzysztofie, jakbym mógł Pana prosić o zabranie głosu.  W którym momencie uchwała do 
systemu została dodana? Czy z opóźnieniem, jeżeli z opóźnieniem, to z jakich względów? Bo 
wedle mojego stanu wiedzy, w momencie kiedy Wysoka Rada zatwierdziła porządek obrad, 
zatwierdziła jego rozszerzenie o dany punkt, w tym momencie ten punkt, oczywiście mamy 
tutaj na myśli, że fizycznie trzeba to wprowadzić w system, podejrzewam, że to może zająć 
trochę czasu. Nie zakładam, że to zajmuje godzinę. 

Radny Adam Szreder - Komisja trwała 20 minut. 

Pan Krzysztof Noga - Technicznie w systemie jest coś takiego, że po głosowaniu, jeżeli ten 
technicznie punkt jest ukryty, jest wcześniej przygotowany, to po głosowaniu na komisjach od 
razu był widoczny druk tej uchwały. Po chwili został wprowadzony do porządku obrad komisji 
i na komisjach był już widoczny druk. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski - Kto z Wysokiej Rady w swoim 
systemie nie miał widocznej uchwały czy projektu uchwały, Czy po przegłosowaniu porządku 
obrad sesji ktoś z Państwa zauważył, sprawdził i widział, że tego druku nie ma? 

Radny Adam Szreder - Ja nie widziałem. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski  - Proszę mnie nie zrozumieć, to 
jest żadna złośliwość, bo to jest przede wszystkim... 

Radny Adam Szreder - Myślicie, że ja wymyślam sobie? Teraz nie wiem, do czego  
w ogóle zmierza ta dyskusja. Jeszcze raz powtarzam. Jeżeli powiedziałem, że nie widziałem, 
to znaczy, że tak było. 



Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski  - Ale ja nie neguję tego, że Pan 
nie widział. 

Radny Adam Szreder - Prowadzimy jakąś teraz dyskusję, dla mnie zupełnie zbędną. Powtarzam 
jeszcze raz, jeżeli z technicznego punktu widzenia, nie wiem, czy to chodzi o odświeżanie, czy 
o co tutaj chodzi, nie znam się na tym i nie zamierzam się wgryzać w takie tematy, nie 
widziałem tego projektu uchwały. 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski - Tu nie chodzi o to, żeby wskazać 
czy wytykać kogoś palcem, że zauważył czy nie zauważył. Problem jest większy, bo jeżeli jest 
tu błąd systemowy, to każdemu może radnemu grozić, że coś w tym systemie nie zadziała. To 
jest bardzo ważne, o czym Pan mówi. Tu nie chodzi o to, żeby patrzeć jednostkowo, czy ktoś 
zauważył, czy nie zauważył. Pan zgłosił ważną rzecz i ja uważam, że powinniśmy to 
zweryfikować, czy to był błąd systemowy, dlatego pytałem. Jeżeli Państwo będziecie mieli na 
przyszłość takie sytuacje, to ja bardzo proszę i zwracam się apelem, o natychmiastową 
informację zwrotną, żebyśmy mogli przeciwdziałać takim sytuacjom. Dzisiaj będzie kolejna 
sprawa wynikająca z pewnego technicznego błędu, niedopatrzenia. Nie rzutuje ona w jakiś 
wielki sposób na przebieg dzisiejszej sesji, ale do pewnych rzeczy będziemy zobligowani, żeby 
je dla spokojności ducha i zgodnie z literą prawa powtórzyć.  

Radny Adam Szreder - Może to jest tak, tak samo jest z głosowaniem, nie zawsze można 
zagłosować. Być może to jest jakaś sprawa indywidualna urządzenia. Prawda jest taka, że 
gdybym znał treść tej uchwały, to bym przecież tego nie podnosił.  

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski  - Błąd systemowy, niedopatrzenie 
polegało na tym, że w systemie głosowania w odpowiednim miejscu nie odhaczono i została 
opcja włączona głosowanie tajne, a głosowaliśmy jawnie. W związku z tym istnieje potrzeba 
przeprowadzenia jeszcze raz głosowań, bez tej ostatniej uchwały, którą teraz głosowaliśmy, bo 
ona już była prawidłowo zaznaczona w systemie, tylko przeprowadzimy same głosowania tych 
uchwał. Wszystko jest przygotowane. 

Nikt z radnych więcej nie zabrał głosu, dlatego Przewodniczący zamknął dyskusję.  
W związku z tym, że dodatkowych pytań nie było, Przewodniczący poddał pod głosowanie, 
które przeprowadzone zostało zgodnie z art. 14 ust.2 ustawy o samorządzie gminnym. 

 
Głosowano w sprawie: 
Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla Powiatu Zielonogórskiego. 
(druk 85).  
 
Wyniki głosowania 
ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 
 
Wyniki imienne: 
ZA (13) 
Danuta Janek, Krystyna Kołłątaj, Izabela Kuchta, Maria Łysiak, Tomasz Marczewski, 
Wioletta Mazuro, Adrian Miarka, Barbara Rogozińska-Klocek, Adam Szreder, Zofia Śmiejan, 
Rafał Trafała, Błażej Woźniak, Żaneta Ziemiańska 



NIEOBECNI (2) 
Daniel Mazurkiewicz, Jadwiga Olejarz 
Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że uchwała NR XII/85/2025 została przyjęta 
przez Radę Gminy Świdnica. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Świdnica, w związku z błędem w programie w ustawieniu 
głosowania, zarządził ponowne głosowania nad uchwałami. 
 
Ad 12. Zamknięcie obrad. 
 
 
Przewodniczący Rady Gminy Świdnica Tomasz Marczewski zamknął obrady dwunastej sesji 
Rady Gminy. 

 
Protokołowała:                                                                                          Przewodniczył: 

Anna Równicka                                                                                      Tomasz Marczewski   

 


